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В статье рассматриваются актуальные вопросы политической и экономической 

интеграции Республики Беларусь и Российской Федерации в Союзное государство. Выделяются 

основные этапы ее развития.  

Цель работы – выяснение механизма торможения интеграции Беларуси и России в Союзное 

государство и обоснование рекомендаций по его преодолению. 

Материал и методы. Материалом исследования является политико-экономическая, 

юридическая и социологическая литература, посвященная проблемам строительства Союзного 

государства Беларуси и России. Основные методы: системно-структурный подход, принцип 

единства социального, политического и экономического процессов в национальных моделях 

экономики, классификация национальных экономических систем по признаку социальной 

ориентации. 

Результаты и их обсуждение. В процессе интеграции Республики Беларусь и Российской 

Федерации в Союзное государство выделяются этапы ускоренной реинтеграции, торможения и 

упускаемых возможностей. Для анализа социального контента белорусской и российской 

национальных экономических моделей используется матрица индикаторов социальной 

ориентации экономических систем. 

Заключение. Проведенное нами исследование позволяет сделать вывод о том, что 

углубление политической и экономической интеграции Республики Беларусь и Российской 

Федерации в Союзное государство возможно при наличии двух основных условий: конвергенции 

национальных экономических систем и проведении на территории двух государств референдума 

по поводу принятия Конституции Союзного государства.  
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The article deals with topical issues of political and economic integration of the Republic of 

Belarus and the Russian Federation into the Union State. The main stages of its development are 

highlighted.  

The purpose of the article is to clarify the mechanism of inhibition of the integration of Belarus and 

Russia into the Union State and substantiation of the guidelines to overcome it.  

Material and methods. The material of the research is political-economic, legal and sociological 

literature on the problems of building the Union State of Belarus and Russia.  

The main methods are the system and structural approach, the principle of unity of social, political 

and economic processes in national models of economy, classification of national economic systems on 

the basis of social orientation. 

Findings and their discussion. In the process of integration of the Republic of Belarus and the 

Russian Federation into the Union State, the stages of accelerated reintegration, inhibition and missed 

opportunities are singled out. The matrix of indicators of social orientation of economic systems is used 

to analyze the social content of the Belarusian and Russian national economic models.  

The results were discussed at international scientific conferences in the Republic of Belarus and at 

St. Petersburg Law Academy.  



Conclusion. Our study allows us to draw the main conclusion that the deepening of the political 

and economic integration of the Republic of Belarus and the Russian Federation into the Union State is 

possible under two main conditions: the convergence of the national economic systems and holding a 

referendum on the adoption of the Constitution of the Union State on the territory of the two countries. 
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